

Needs for "Extended producer responsibility for textiles"

The following document comprises an English translation by the Gemeinschaft für textile Zukunft (GftZ) of a joint statement by the following organisations: BDE, bvse, GftZ and NABU on the topic of "Needs for extended producer responsibility for textiles".

The translated text is followed by the original document in German language



Needs for

"Extended Producer Responsibility for Textiles"

Post-consumer textiles have always been an important raw material. Today, the regional trade in used textiles has become a global market. Modern companies nowadays sort in a very differentiated manner in order to reuse as high a proportion as possible. The used textiles industry thus also makes a positive contribution to reducing the environmentally harmful effects caused by the production of new textiles.

Until now, only the data of the used textiles study "Demand, Consumption, Reuse and Recycling of Clothing and Textiles in Germany" by the byse provides information on the composition, collection quantities and whereabouts of textiles after use. However, there is a lack of further fundamental information for the sectors of collectors, sorters and recyclers of used textiles. But even without a complete database, statements can already be made for a necessary transformation:

Current fashion trends lead to "fast fashion" behavior. The usual use phase of textiles has decreased significantly in recent years.



- Cheap fabrics made of mixed materials are increasing. This reduces the quality of the textiles, which has negative consequences for the reparability and durability of the products. In addition, even established recycling processes are becoming progressively more difficult.
- Low-quality textiles from Asia are being offered to the market in developing countries in competition with second-hand goods.
- Due to crises and import restrictions, markets are additionally restricted.
- As a result of both, quantity increases and quality decreases, the proportion of non-reusable used textiles will continue to rise.
- Waste management concepts are increasingly encouraging the separate collection of used textiles in the industrialized countries, so that Europe-wide collection volumes can be expected to grow. In particular, the implementation of the Waste Framework Directive, according to which used textiles must be collected separately everywhere in Europe by 2025, will result in a very relevant increase in volumes. This will have an enormous impact on the international market for used textiles.

All these developments show that change is urgently needed.

Experience with other waste streams, as well as studies from other countries, show that positive influence is possible at all levels through extended producer responsibility.

So far, only France has introduced a system of extended producer responsibility for clothing, textiles and footwear. Sweden and the Netherlands have corresponding government resolutions and are preparing a legal regulation. In Spain, too, there is a political decision to establish a system of extended producer responsibility for textiles.

The signatories support an "Extended Producer Responsibility" that includes the following issues in particular:

- Specifications for the manufacturing and design of textiles through criteria such as durability as well as recyclability and repairability (also through the expansion of the Ecodesign Directive to these criteria). In addition, specifications must be made for the use of recycled fibres and other ecologically beneficial materials.
- Minimum requirements for sorting and reuse and export of clothing, textiles and footwear, as well as requirements for recycling of goods that are no longer marketable and wearable.
- Specifications for the organization and responsibilities in a new transparent overall system
- Consideration of communication, documentation, verification, monitoring and control mechanisms.
- Requirements for funding research and development.
- Financing mechanisms for collection, sorting, reuse, high-quality recycling, information and for communication and control. These provide the basis for the implementation of all requirements in Germany.



Who has the extended producer responsibility?

Manufacturers/producers who produce clothing, textiles and footwear in Germany are, within the framework of an extended producer responsibility which applies in Germany, exclusively responsible for their share which typically accumulates as waste after use by a private end consumer in Germany.

Distributors who commercially import clothing, textiles and footwear to Germany are responsible for the share that is typically generated as waste after use by a private end consumer.

Only those companies may place textiles on the German market that are registered with the respective agency and can prove to this agency that and how they verify extended producer responsibility for their share. There is already experience in France with the system of extended producer responsibility for clothing, textiles and footwear: Re Fashion (formerly ECO-TLC). In Germany, all manufacturers and importers who market goods in Germany as the first distributor must participate in a system for all packaging that typically accumulates after use by private end consumers and register with the Central Packaging Agency and report their packaging quantities.

Important next steps in Germany

- Discussion on concrete implementation models within the framework of extended producer responsibility for textiles
- > Preparation of a concrete legal solution.

Transferability of existing laws on extended producer responsibility to the area of textiles does not make sense due to the large individual specifics and the infrastructure already in place.

Berlin/Bonn, December 10, 2020

Signatures of BDE, byse, GftZ, NABU

Contact: Gemeinschaft für textile Zukunft (GftZ)

Phone: +49 173 6300 550

Mail: gemeinschaft@textile-zukunft.de

www.textile-zukunft.de











Notwendigkeit einer

"Erweiterten Herstellerverantwortung für Textilien"

Alttextilien sind seit jeher ein wichtiger Rohstoff. Aus dem Regionalhandel mit Alttextilien ist heute ein globaler Markt geworden. Moderne Betriebe sortieren heute sehr differenziert, um einen möglichst hohen Anteil wiederzuverwenden. Die Branche der Alttextilien schafft somi auch einen positiven Beitrag zur Reduzierung der umweltschädlichen Auswirkungen, die bei der Herstellung neuer Textilien entstehen.

Bisher liefern einzig die Daten der Alttextilstudie "Bedarf, Konsum, Wiederverwendung und Verwertung von Bekleidung und Textilien in Deutschland" des bvse Auskünfte über Zusammensetzung, Sammelmengen und Verbleib der Textilien nach Gebrauch. Es fehlen allerdings weitere Grundlagen für die Branchen der Sammler, Sortierer und Verwerter von Alttextillien. Aber auch ohne vollumfängliche Datenbasis können bereits Aussagen für einen notwendigen Wandel getroffen werden:

- Aktuelle Modetrends führen zu einem "Fast Fashion"-Verhalten. Die übliche Nutzungsdauer von Textilien hat in den letzten Jahren deutlich abgenommen.
- Billigwaren aus Materialmixen nehmen zu. Dadurch sinkt die Qualität der Textilien, was negative Folgen für die Reparierbarkeit und die Langlebigkeit der Produkte hat. Zudem werden selbst etablierte Verwertungsverfahren immer schwieriger.
- Minderwertige Textilien aus Asien werden in Entwicklungsländern in Konkurrenz zu Second-Hand-Ware auf dem Markt angeboten.
- Durch Krisen und Einfuhrbeschränkungen werden Absatzmärkte zusätzlich beschränkt.
- Durch Mengensteigerung und Qualitätseinbußen wird der Anteil der nicht wiederverwendbaren Alttextilien weiter steigen.
- Abfallwirtschaftskonzepte fördern zunehmend die Getrennterfassung von Altkleidern in den Industrieländern, sodass europaweit mit steigenden Sammelmengen zu rechnen ist. Insbesondere die Umsetzung der Abfallrahmenrichtlinie, wonach ab 2025 überall in Europa Alttextilien getrennt zu erfassen sind, wird eine sehr relevante Mengensteigerung zur Folge haben. Das hat enorme Auswirkungen auf den internationalen Markt der Alttextilien

Alle diese Entwicklungen zeigen, dass ein Wandel dringend erforderlich ist.

Erfahrungen mit anderen Abfallströmen sowie Studien aus anderen Ländern zeigen, dass durch eine erweiterte Herstellerverantwortung auf allen Ebenen eine positive Einflussnahme möglich ist.

Für Bekleidung. Textilien, und Schuhe hat bislang nur Frankreich ein System einer erweiterten Herstellerverantwortung eingeführt. Schweden und die Niederlande haben entsprechende Re-gierungsbeschlüsse und bereiten hierzu eine gesetzliche Regelung vor. Auch in Spanien gibt es eine politische Entscheidung für den Aufbau eines Systems einer erweiterten Hersteller antwortung für Textilien.

Seite 1 von 3









Die Unterzeichner unterstützen eine "Erweiterte Herstellerverantwortung", die insb dere folgenden Bereiche umfasst:

- Vorgaben zu Herstellung und Design von Textilien durch Kriterien wie Langlebigkeit sowie Recycling- und Reparaturfähigkeit (auch durch die Ausweitung der Ökodesign-Richt-linie auf diese Kriterien). Zudem müssen Vorgaben zum Einsatz von Recyclingfasem und sonstigen ökologisch vorteilhaften Materialien getroffen werden.
- Mindestanforderungen an die Sortierung und die Wiederverwendung und den Export von Bekleidung, Textilien und Schuhen sowie Anforderungen an das Recycling der Waren, die nicht mehr marktfähig und tragbar sind.
- Vorgaben für die Organisation und die Verantwortlichkeiten in einem neuen transparenten Gesamtsystem
- Berücksichtigung von Kommunikation, Dokumentation, Nachweisführung, Überwachung
- Anforderungen an Förderung von Forschung und Entwicklung.
- Finanzierungsmechanismen für Erfassung, Sortierung, Wiederverwendung, hochwertige stoffliche Verwertung, Information und für Kommunikation und Kontrolle. Diese bilden die Grundlage für die Umsetzung aller Anforderungen in Deutschland.

Wer trägt die erweiterte Herstellerverantwortung?

Hersteller/Produzenten, die in Deutschland Bekleidung, Textilien und Schuhe produzieren, sind im Rahmen einer in Deutschland geltenden erweiterten Herstellerverantwortung ausschließlich verantwortlich für ihren Anteil, der in Deutschland typischerweise nach Gebrauch bei einem privaten Endverbraucher als Abfall anfällt.

Inverkehrbringer, die Bekleidung, Textilien und Schuhe gewerbsmäßig nach Deutschland importieren sind verantwortlich für den Anteil, der typischerweise nach Gebrauch bei einem privaten Endverbraucher als Abfall anfällt.

Es darf nur dasjenige Unternehmen Textilien auf den deutschen Markt bringen, welches auch bei einer entsprechenden Stelle registriert ist und diesem Register nachweist, dass und auf welche Weise es für seinen Anteil die erweiterte Herstellerverantwortung übernimmt. Es gibt hierzu bereits Erfahrungen aus Frankreich mit dem System einer Erweiterten Herstellerverantwortung für Bekleidung, Textilien und Schuhe: Re Fashion (ehemals ECO-TLC). In Deutschland müssen sich alle Hersteller und Importeure, die als Erstinverkehrbringer Waren in Deutschland vertreiben, mit allen Verpackungen, die typischerweise nach Gebrauch beim privaten Endverbraucher anfallen, an einem System beteiligen und sich bei der Zentralen Stelle Verpackungsregister registrieren und ihre Verpackungsmengen melden

Seite 2 von 3









Wichtige Schritte in Deutschland

- Diskussion zu konkreten Umsetzungsmodellen im Rahmen einer erweiterten Herstellerverantwortung für Textilien,
- Vorbereitung einer konkreten gesetzlichen Lösung.

Eine Übertragbarkeit bestehender Gesetze zur erweiterten Herstellerverantwortung auf den Bereich der Textilien ist aufgrund der großen individuellen Besonderheiten und der bereits bestehenden Infrastruktur nicht sinnvol

Berlin/Bonn, 10. Dezember 2020

i.A. Agnes Bünem anne GAZ